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Practice and Reflectionon Effective Questioningin Primary School
Mathematics Classrooms Under the Background of the New

Curriculum Standards

YANG Xiaoran

(Chongqing Normal University, Chongqing 401331, China)

Abstract: In order to explore the current state of effective questioning implementation in primary
school mathematics classrooms under the new curriculum standards, this study takes teachers from
urban and county-level primary schools in City D of Inner Mongolia as samples. Through
questionnaire surveys and statistical data analysis, the research is conducted across dimensions
including teachers' cognition of classroom questioning, question design, implementation, post-response
evaluation, students' questioning behavior, and teacher reflection. The results indicate that while most
teachers recognize the importance of questioning, issues such as excessively high and arbitrary
questioning frequency, insufficient wait time, narrow selection of respondents, unscientific evaluation
and feedback, and weak student problem-awareness persist. Contributing factors include insufficient
teacher emphasis, outdated teaching philosophies, lack of individualized teaching, and students' lack of
questioning habits. Accordingly, optimization strategies are proposed, including clarifying the purpose
of question design, reasonably controlling wait time, balancing the selection of respondents,
implementing encouraging evaluations, designing engaging questions, and cultivating students'
questioning abilities. Although the study has limitations in case observations and regional sample
restrictions, it provides data support and practical references for improving the quality of questioning in
primary school mathematics classrooms and promoting the development of students' mathematical
thinking.

Keywords: New curriculum standards; Primary school mathematics; Effective questioning
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	关键词：新课标；小学数学；有效提问
	引言
	课堂提问作为小学数学教学活动当中师生互动的核心支撑，既是教师促使学生理解知识、突破重点难点的主要手段
	一、研究设计
	（一）问卷设计
	问卷设计依照课堂提问的核心要素开展，涵盖教师基本信息、课堂提问认知层面、提问设计规划、提问实施操作、

	（二）样本选择与数据收集
	鉴于区域层面的教育差异，选用内蒙古D市城区跟旗县小学作为调研区域，共发放问卷300份，其中城区小学1

	（三）数据分析方法
	利用SPSS26.0统计软件对回收的有效问卷数据开展处理与分析，先开展描述性统计方面的分析，算出各个

	二、研究结果
	（一）教师基本信息分析
	通过SPSS描述性统计可知，在289名有效样本教师中，学历方面，大专学历占18.7%（54人），本科

	（二）课堂提问认知分析
	关于课堂提问重要性认知，82.4%（238人）的教师认为“非常重要”，15.2%（44人）认为“一般

	（三）提问设计与实施分析
	1.提问频率
	50.0%（144人）的教师每节课提问5-10个问题，25.0%（72人）提问10-15个，15.0
	2.问题类型
	在提问类型选择上，68.2%（197人）的教师经常提问“记忆型”与“理解型”问题，仅21.8%（63
	3.叫答方式
	32.2%（93人）的教师选取举手学生回答，28.0%（81人）选取优等生回答，20.1%（58人）
	4.候答时间
	仅18.0%（52人）的教师会留给学生10秒以上的思考时间，35.3%（102人）留给学生5-10秒
	5.答后评价分析
	对于学生答对问题，58.1%（168人）的教师会给予“表扬鼓励”，22.5%（65人）会“重复答案”
	6.学生提问与教师反思分析
	仅22.5%（65人）的教师“总是会”鼓励学生提问，52.2%（151人）“经常会”鼓励，25.3%

	三、研究结论
	（一）现存问题
	1.课堂提问频率过高且随意性大，提问目的不明确
	由问卷调查结果可得，尤其是教龄1到5年的新晋新手教师，每节课提问数量的平均值达9.8个，且15.0%
	2.教师常有自问自答现象，候答时间不足
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